[bookmark: bookmark0]Іўчанкаў, В. І. Беларускі правапіс у апорных схемах / Віктар Іванавіч Іўчанкаў // Роднае слова. – 2010. – № 11. – С. 48–51.


БЕЛАРУСКІ ПРАВАПІС У АПОРНЫХ СХЕМАХ
Заканчэнне. Пачатак у №№ 5 -11.

[bookmark: _GoBack]Увазе чытачоў прапануюцца апорныя схемы па новай рэдакцыі беларускага правапісу. Правілы падаюцца пакрокава ў выглядзе стандартных фігур рознай формы. Схемы адпавядаюць структуры правіл (Правілы беларускай арфаграфіі і пунктуацыі. - Мінск: Нацыянальны цэнтр прававой інфармацыі Рэспублікі Беларусь, 2008). Новае і тое, што патрабуе асаблівай увагі, у апорных схемах пазначана клічнікам.

Схема 48
[bookmark: bookmark1]ВЯЛІКАЯ I МАЛАЯ ЛІТАРЫ Ў НАЗВАХ ЗНАМЯНАЛЬНЫХ
ПАДЗЕЙ I ДАТ, ПЕРЫЯДАЎ I ЭПОХ, СВЯТАЎ

 (
З
 вялікай літары пішуцца:
аднаслоўныя ўласныя назвы і першае 
слова 
ў састаўных назвах 
знамянальных 
падзей і 
дат, 
перыядаў і 
эпох: 
Вар
фаламееўская ноч, Адраджэнне, Рэфармацыя, Крыжовыя 
пахо
ды, 
Лядовае пабоішча, Крычаўскае паўста
нне, Супраціўленне, 
Першая 
сусветная 
война, Другая 
сусветная 
война; 
аднаслоўныя ўласныя назвы і 
першае слова 
ў састаўных 
назвах 
дзяржаўных, традыцыйных і рэлігійных святаў: 
Дзень Канстытуцыі, Дзень Пе
рамогі, Дзень Незалежнасці Рэс
публікі 
Беларусь 
(
Дзень 
Рэспублікі), 
Новы год, Дзень жанчын, Свята працы, Дзень 
Кастрычніцкай рэвалюцыі, 
Нараджэнне Хрыстова, Дзень 
памяці, 
Дзень беларускай 
навукі, 
Дзень ве
даў, 
Ушэсце Гасподняе, Уваскрэсенне Хрыстова, 
Вялікая 
субо
та, 
Таццянін 
дзень, 
Радаўніца, Вялікдзень, 
Каляды, Купалле, Дабравешчанне, Рамадан.
)















 (
3 малой 
літары пішуцца 
назвы 
родаў і відаў 
знамянальных падзей 
і 
дат, 
перыядаў і 
эпох, 
асобных гадоў, дзён і інш.:
 імперыяліс
тычная вайна, лютаўская рэвалюцыя, паўстанне Тадэвуша Касцюшкі, 
кайнозойская эра, 
неаліт, 
эпоха 
феа
далізму, капіталістычная фарма
цыя, перыяд аднаўлення, залаты 
век, 
высакосны 
год, дзень 
адчыненых дзвярэй, санітарны 
дзень, 
месячнік дарожнай бяспекі.
)










Схема 49
[bookmark: bookmark2]ВЯЛІКАЯ I МАЛАЯ ЛІТАРЫ Ў НАЙМЕННЯХ 
ПАСАДI ЗВАННЯЎ, ВЕТЛІВЫХ ЗВАРОТАХ 
I СПЕЦЫЯЛЬНЫХ АБАЗНАЧЭННЯХ
З вялікай літары пішуцца
 (
Словы або спалучэнні слоў, якія з'яўляюцца афіцыйнымі назвамі асобы па вышэйшых дзяржаўных і рэлігійных пасадах: 
Прэзідэнт Рэспублікі 
Беларусь
, Прэм'ер-міністр Рэспублікі 
Беларусь, 
Прэзідэнт Расійскай Федэрацыі, Старшыня 
Совета 
Рэспублікі Нацыянальнага 
сходу 
Рэспублікі 
Беларусь, Старшыня Палаты 
прадстаўнікоў 
Нацыя
нальнага сходу 
Рэспублікі 
Беларусь, Старшыня Канстытуцыйнага Суда 
Рэспублікі 
Беларусь, 
Галоўнакамандуючы Узброенымі Сіламі Рэспублікі 
Беларусь, Генерал
ьны 
пра
курор 
Рэспублікі 
Беларусь, 
Мітрапаліт Мінс
кі і Слуцкі, Патрыяршы 
Экзарх 
усяе Беларусі, 
Кароль 
Іарданіі, 
Королева 
Аб'яднанага Каралеўства Вялікабрытані
і і Паўночнай Ірландыі, Імпера
тар Японіі, 
Папа 
Рымскі, Патрыярх Маскоўскі і ўсяе Русі, 
Далай-Лама.
)













 (
Увага!
У 
неафіцыйным ужыванні словы прэзідэнт, 
старшыня, кароль, 
ім
ператар 
пішуцца з 
малой 
літары: 
візіт прэзідэнта, 
выступленн
е 
старшыні, прыём 
у 
караля, загад імператара; 
але:
 
выба
ры 
Прэзідэнта Рэспублікі 
Беларусь.
)






 (
Словы 
або спалучэнні слоў, якія з'яўляюцца назвамі асобы 
па вышэйшых 
дзяржаўных узнагародах Рэспублікі 
Беларусь 
і іншых краін (акрамя 
слова
 
кавалер):
 Герой 
Беларусі, 
Герой 
Са
вецкага 
Союза, Герой 
Сацыяліс
тычнай Працы, 
кавалер 
ордэна Ганаровага Легіёна.
)




 (
У 
высокім стылі
стычным
 ужыванні такія агульныя назвы, як
Радзіма, Айчына, Бацькаўшчына, Чалавек, Маці, Настаўнік, 
Майс
тар і інш.
)


[bookmark: bookmark3]


 (
У 
розных
 
афіцыйных пасланнях, лістах 
займеннік 
Вы
 як
 форма 
ветлівага звароту 
да 
адной 
асобы
.
)


 (
Словы
 
ў назвах бакоў 
у 
пагадненнях, кантрактах і іншых дагаворах:
Высокія Дагаворныя Бакі
, Аўтар і Выдавецтва, Заказчык і Выканаўца.
)




Схема 50-а
[bookmark: bookmark5]ПРАВІЛЫ ПЕРАНОСУ ПРОСТЫХ, СКЛАДАНЫХ,
СКЛАДАНАСКАРОЧАНЫХ СЛОЎ, УМОЎНЫХ
ГРАФІЧНЫХ СКАРАЧЭННЯЎ I ІНШЫХ ЗНАКАЎ
 (
НЕЛЬГА:
пакідаць або пераносіць 
на 
наступны радок адну літару, нават калі 
яна 
адпавядае 
складу: 
ас
а-ка, лі-нія, ра-дыё, еха-лі, па
-коі; 
разбіваць 
переносам 
спалучэнні літар 
дж
 і 
дз
, 
калі яны абазначаюць адзін гук
 
[
дж
], 
[дз']: 
ура-джай, са-джаць, ра-дзі-ма, ха-дзіць 
(спалучэнні
 
дж 
і 
дз
 
можна разбіваць пераносам, калі
 
д 
адносіцца 
да 
прыстаўкі
, 
а 
з, 
ж 
- 
да 
кораня:
 пад-жары, ад-жаць, пад-земны, ад-зна- чыць);
аддзяляць ад папярэдняй галоснай літары
 
й
 і 
ў
: сой-ка, бой-кі, май- стар, дай-сці, зай-мацца, праў-да, слоў-нік, маў-чаць, заў-тра, праў- нук;
аддзяляць 
мяккі 
знак 
і апостраф 
ад папярэдняй 
зычнай:
 буль-ба,
 прось-ба, вазь-му, бур'-ян, сем'-яў, мыш'-як.
)

















 (
Не 
дзеляцца пры пераносе абрэвіятуры, якія пішуцца вялікімі літарамі або з'яўляюцца спалучэннем літар і лічбаў, а таксама графічныя скарачэнні слоў і выразаў
:
 ААН, ЮНЕСКА, НАТА, АБСЕ,ДАІ, АІ-95, г. д., г. зн., 
c
т
c
т:, 
не 
адрываюцца 
пры пераносе ад 
лічбаў далучаныя 
да 
іх злучком канчаткі або часткі канчаткаў:
 
а 
19-й (гадзіне), 
1-га 
(студзеня); 
не адрываюцца ад 
прозвішчаў
 ініцыялы
: 
Я. 
Брыль, К. 
М. Міцкевіч, 
Я. 
Ф. Карскі, Гурскі М. І
.; 
не 
пераносяцца 
на наступны радок 
знакі прыпынку; 
не 
пераносіцца 
на наступны радок злучок 
(дэфіс), які 
супадае са знакам пераносу (пры гэтым знак переносу не 
ставіцца); 
пры пераносе нельга адрываць ад 
лічбы 
скарочаныя назвы 
адзінак 
вымярэння:
 1990 г., 
XXI
 
c
т
., 
100 кг, 50 га, 2 км, 10см, 1000 руб.
)














Схема 50-6
[bookmark: bookmark6]ПРАВІЛЫ ПЕРАНОСУ ПРОСТЫХ, СКЛАДАНЫХ, СКЛАДАНАСКАРОЧАНЫХ СЛОЎ, УМОЎНЫХ
ГРАФІЧНЫХ СКАРАЧЭННЯЎ I ІНШЫХ ЗНАКАЎ
 (
Слова 
пераносіцца 
па складах
: 
в
o
-ля, тра-ва, за-яц, га-ла-ва, ка-
ва-лак, стра-ка-ты, пра-ве-рыць, пе-ра-к
і-
нуць.
)



 (
Увага!
Калі ў сярэдзіне 
слова 
паміж галоснымі маецца спалучэн- не 
зычных, то 
пераносіцца 
на 
наступны радок або ўсё гэта спалучэнне, 
або
 любая 
яго частка. Можна пераносіць:
 ся-
стра, сяс-тра, сяст-ра
; во-стры, 
в
oc
-тры, вост-ры; пту-шка, птуш-ка; кро-пля, кроп-ля; ма-ста-цтва, мас-тац-тва, мас- тац
т-ва; ра-змова, раз-мово; за-става, зас-тава
; ра-скрыць, рас-крыць, раск-рыць; бя-скрыўдна, бяс-крыўдна, бяск-рыўдна; дзя-ці-нства, дзя-цін
-
c
тв
a
, 
дзя-цінс-тва, дзя-цінст
-
в
a
; 
дв
ац- цаць, два-ццаць; калос-се, кало-ссе; сол-лю, со
-ллю; памяц-цю, памя-ццю; мыц-ца, мы-цца; паа-бапал, па-абапал; на
сен-не, насе-нне.
)












 (
У 
складаных 
словах кожная 
іх 
частка
 
пераносіцца згодна з правіламі пераносу асобных слоў: 
се-н
а-
ўбо-рка, збож-жа-зда-ча
.
)


_____________________________________________________________________

Віктар ІЎЧАНКАЎ
